

PARLIAMENTARY ASSEMBLY  
OF THE  
COUNCIL OF EUROPE

---

23 October 1992

Doc. 6702

**WRITTEN DECLARATION No. 224**  
**on the restrictions on the freedom of movement**  
**of Mr Gorbachev**

---

The undersigned, members of the Assembly,

1. Informed of the restrictions on the freedom of movement imposed on Mr Mikhail Gorbachev;
2. Consider that these restrictions have been imposed for reasons of an essentially political nature;
3. Underline that the Council of Europe is the defender of human rights and fundamental liberties and recall the importance of Mr Gorbachev in the democratic evolution of central and eastern Europe;
4. Appeal urgently that the restrictions on the freedom of Mr Gorbachev be revoked and that he may be able to undertake the engagements already arranged for the coming weeks.

*Signed:*

Foschi  
Beix  
de Puig  
Rubbi  
Pini  
Parisi  
Savio  
P. Caccia  
Worms  
Forni  
Jeambrun  
Hadjidemetriou  
J. Thompson  
Mezzapesa

ASSEMBLÉE PARLEMENTAIRE  
DU  
CONSEIL DE L'EUROPE

---

23 octobre 1992

Doc. 6702

**DÉCLARATION ÉCRITE N° 224**  
**sur des limitations apportées à la liberté**  
**de mouvement de M. Gorbatchev**

---

Les soussignés, membres de l'Assemblée,

1. Informés des limitations apportées à la liberté de mouvement de M. Mikhaïl Gorbatchev,
2. Considèrent que ces limitations ont été prises pour des raisons de nature essentiellement politique;
3. Soulignent que le Conseil de l'Europe est le défenseur des droits de l'homme et des libertés fondamentales et rappellent l'importance de M. Gorbatchev dans l'évolution démocratique de l'Europe centrale et orientale;
4. Lancent un appel urgent afin que les limitations à la liberté de M. Gorbatchev soient révoquées et qu'il puisse effectuer les déplacements déjà fixés pour les prochaines semaines.

*Signé :*

Dhaille  
Lagorce  
Skaug  
Colombo  
Fassino  
Johnston  
Liapis  
Rokofyllos  
Pahtas  
Kirkhill  
Hardy  
Lockwood  
Schädler  
Townend

---

Total = 28